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preguntar la pregunta de hace ocho meses: ¿cuál es el estado 
de ejecución de los proyectos cuya financiación depende 
del plan de inversiones para Europa? ¿Y qué medidas está 
tomando el Consell para garantizar y facilitar dicha ejecución?

Gracias .

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor De Miguel .

Conseller, quan vullga .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyora presidenta .

Senyor De Miguel, en absolut, eh . Sobre el tema de la col-
laboració público-privada hi ha molts camps en què estem 
treballant i, a més, de manera eficaç. També estem intentant 
superar, està ahí, són vint anys, la hipoteca reputacional .

Però dit tot això, estem treballant en la línia que vosté diu de 
manera seriosa i decidida per a gestionar de manera òptima 
els diferents plans de finançament previstos en els programes 
operatius de la Unió Europea . Com? Este Consell, per exem-
ple, està treballant amb col·laboració de l’Institut Valencià de 
Finances per la seua naturalesa d’instruments financers en un 
fons de fons, que correspondran respectivament als fons del 
Feder i als fons socials europeus 2014-2020, amb els quals es 
donarà un nou impuls a l’emprenedoria i a la transformació 
progressiva del nostre model econòmic, que és un dels princi-
pals objectius de l’Acord del Botànic .

L’objectiu d’este fons de fons serà obtindre, via Feder i Fons 
Social Europeu, recursos destinats a pimes i emprenedors 
en la nostra comunitat i a finançar reinserció de la nostra 
comunitat . . ., de l’activitat econòmica de persones en situació 
d’atur. En definitiva, posar en marxa mesures i instruments 
que milloraran l’economia i la situació social dels valencianes 
i de les valencianes aprofitant de forma efectiva els recursos 
de la Unió Europea .

Però, a més a més, estem treballant també perquè continuen 
executant-se programes europeus tan importants com el pla 
d’inversions per a Europa . I en este sentit he de dir-li que ara 
per ara hi ha dos grans projectes que involucren la Comunitat 
Valenciana i que han de tindre una incidència important, tant 
en l’activitat econòmica com per al benestar diari dels ciuta-
dans . Un d’ells és el fons d’accessibilitat terrestre portuà-
ria, el qual es nodrix de les aportacions que realitzen ports 
de l’estat i les autoritats portuàries en concepte de préstecs 
cofinançats pel BEI, i que té com a finalitat finançar millo-
res d’accessibilitat terrestre en diverses autoritats portuà-
ries, potenciant la competitivitat de les instal·lacions i millo-
rant la sostenibilitat del sistema de transport . Amb càrrec 
a este finançament el port de Sagunt té previstes tres actu-
acions ferroviàries, que suposaran una inversió de vora 38 
milions d’euros, de la qual el BEI finançarà fins al 50%, que 
suposarà una millora notable en la competitivitat d’esta 
infraestructura .

I, per altra banda, està el projecte promogut per l’empresa 
Redexis, que està enfocat a estendre les xarxes de distribu-
ció de gas natural a Espanya, millorant així la capil·laritat de 
la distribució i facilitant la substitució d’altres combustibles 
més cars i contaminants . El BEI hi participa amb 160 milions 
d’euros i està previst que a la Comunitat Valenciana s’inver-
tisquen 8 milions .

Cal ressaltar, en relació als fons europeus, el dictamen que 
va presentar La Generalitat al Comité de les Regions d’Eu-
ropa i que va defendre personalment el president Puig per a 
conferir més protagonisme a les regions en el disseny i finan-
çament de les xarxes transeuropees de transport i en descen-
tralitzar els procediments de selecció dels projectes priorita-
ris, el qual va ser aprovat per unanimitat, cal dir-ho, el darrer 
10 d’octubre .

Per últim, destacar l’esforç fet pel Consell per a impulsar 
una participació més activa –com vosté vol–, proactiva, de 
la Comunitat Valenciana, a través del centre Europa Direct 
València, depenent de la Delegació del Consell de la Unió 
Europea i Relacions Exteriors, on es va realitzar durant el 
primer semestre de 2017 una ampla campanya de sensibilit-
zació de l’opinió pública valenciana sobre les principals inicia-
tives de la Unió Europea en favor de l’ocupació, el creixement 
i la inversió, entre elles el pla d’inversions, en la qual van col-
laborar, entre d’altres, l’Ajuntament de València i Ferrocarrils 
de la Generalitat amb l’objectiu de promoure iniciatives que 
puguen resultar atractives al capital privat .

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller, gràcies . Moltes gràcies . (Aplaudiments)

Interpel·lació a la consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives, 
senyora Mónica Oltra Jarque, sobre la política general 
del Consell en relació amb els treballs duts a terme per al 
desplegament reglamentari de la Llei 3/2017, de 3 de febrer, 
de La Generalitat, per a pal·liar i reduir la pobresa energètica 
(electricitat, aigua i gas) a la Comunitat Valenciana, que formula 
el diputat senyor Vicente Casanova Claramonte (GP Popular) 
(RE número 65.994, BOC número 191)

La senyora vicepresidenta primera:

Ara sí, passem al punt número 6, que és una interpel·lació 
del diputat senyor Vicente Casanova, del Grup Parlamentari 
Popular, a la vicepresidenta del Consell, sobre el desplega-
ment reglamentari de la Llei 3/2017, de pobresa energètica .

Quan vosté vullga, senyor Casanova .

El senyor Casanova Claramonte:

Moltes gràcies, senyora presidenta .
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El pasado 9 de febrero el diario oficial de La Generalitat 
publicaba la Ley 3/2017 para paliar y reducir la pobreza 
energética en la Comunitat Valenciana, tras haberse apro-
bado por este pleno unos pocos días antes, concretamente el 
día 25 de enero .

La ley no contó con nuestro voto favorable . Nos abstuvimos 
porque, tal y como tuve ocasión de exponer, el rodillo del 
botànic no quiso admitir las enmiendas parciales que había-
mos presentado y que, a nuestro entender, hubieran simplifi-
cado la aplicación de la ley, evitado cargas innecesarias a los 
ayuntamientos y sobre todo hubieran permitido su aplicación 
inmediata y, por tanto, la aplicación inmediata de las ayudas 
para paliar la pobreza energética .

Ha pasado casi un año y, como ya les avisábamos, la ley ha 
quedado en papel mojado, sin poderse aplicar, porque lo fía todo 
a un desarrollo reglamentario que no se ha producido . Aquellas 
urgencias que todos compartíamos han quedado en el olvido . 
Y bien que yo avisé al señor Montiel, ponente de aquella ley, y 
a esta cámara, y ahora comprendo, comprendo su desengaño y 
que haya solicitado la derogación, sí, la derogación parcial de la 
ley, su ley, mediante una enmienda a la ley de inclusión .

Decía el señor Montiel en su intervención que la pobreza 
energética mata, «la pobreza energética no solo existe, sino 
que mata», decía literalmente. Y decía más: «Hay que actuar 
para crear un marco legislativo que arbitre medidas inmedia-
tas para paliar y reducir la pobreza energética y que asegure 
la financiación adecuada de las mismas.» Y cierro comillas.

¿Y dónde estamos hoy, señores de Podemos? Estamos exac-
tamente en la misma casilla de salida . Yo ya expuse que em 
pareix lamentable que esta llei es va a convertir en un paper 
mullat, perquè posposa totes les mesures al futuro desarrollo 
reglamentario, i per tant no estem fent res .

Recordarán que yo les decía que con nuestras enmiendas se 
hubiera podido evitar que se pospusiera la aplicación de la 
ley a un futuro desarrollo reglamentario y conseguir con ellas 
que la ley hubiera entrado en vigor de forma efectiva al día 
siguiente de su publicación .

No hubo manera de hacer ver a Podemos que socialistas y 
Compromís les aprobaron la ley, su proposición de ley, para 
callarles la boca, porque nunca creyeron en esa ley . La prueba 
más que evidente es que seguimos igual que aquel día 25 de 
enero o que el día 10 de febrero, al día siguiente de su publi-
cación, por más que en su disposición final única se esta-
bleciera que entraría en vigor al día siguiente al de su publi-
cación . Y ahora, sin llegar a ser aplicada, Podemos pide su 
derogación, sorprendentemente .

Por eso registré esta interpelación, para que nos digan en 
sede parlamentaria si están trabajando en el desarrollo regla-
mentario de la ley y sobre todo que nos digan cuándo pien-
san aprobar ese reglamento que permita la aplicación efec-
tiva de la ley .

Porque, tal y como quedó la ley, y reitero que no hubiera sido 
así si hubieran aceptado nuestras enmiendas, sin desarrollo 
reglamentario no es posible declarar hogar en situación de 
vulnerabilidad social a ninguna familia y, como consecuencia, 
no pueden optar a las supuestas ayudas de las que después 
hablaré .

Porque, efectivamente, en el artículo 2, apartado 4, se define 
como hogar en situación de vulnerabilidad social a quien se 
encuentre en situación de pobreza energética, y subrayo, 
conforme a los parámetros que se definan reglamentaria-
mente. Y los parámetros siguen sin definirse porque sencilla-
mente no hay reglamento y al parecer ni se le espera .

No sé si a la vista de esta incongruencia Podemos pide la 
derogación de este artículo 3, así como de los artículos 4, 
5, 6 y 7 de la ley . Ningún ayuntamiento podrá pues decla-
rar ningún hogar en situación de vulnerabilidad social, tal y 
como se expone en el artículo tercero de la ley, porque no hay 
ningún reglamento que explicite cuáles son los requisitos y 
qué documentación hay que aportar .

Igual de grave resultaría la inaplicabilidad del artículo 5, que 
también habla del desarrollo de la normativa correspon-
diente, y que no voy a detallar porque es lo mismo .

Por lo tanto, señores de Podemos, que son los que fueron 
los ponentes de la ley, una de dos, o la pobreza energética ya 
no mata o les han tomado el pelo . (Aplaudiments) Y lo malo, 
lo malo no es que nos hayan tomado el pelo a estas Cortes, 
es que han engañado a ciudadanos y colectivos que creye-
ron que la ley, una buena ley, y no este paripé, era nece-
saria, y urgente y de aplicación inmediata, como decía el 
señor Montiel . Pero parece que esta ley no es una prioridad 
del Consell . Hoy ya se van destapando las mentiras y ya no 
vuelan buitres sobre los valencianos ni la pobreza energética 
mata, igual es por la calidez de las moquetas . (Rialles i aplaudi-
ments) Pero, en fin, hay más acciones que quedan congeladas 
no por el frío sino por la falta del dichoso nonato reglamento .

No se podrá aplicar el artículo 8 –ese no le deroga Podemos, 
o lo pide derogar–, ese artículo 8 que establece el plan de 
micromedidas de eficiencia energética que deberían haberse 
elaborado por la futura agencia valenciana de la energía y 
que debería estar aprobado, según la disposición adicio-
nal segunda, antes de transcurridos seis meses después de 
la entrada en vigor de esta ley . Es decir, debería estar apro-
bado como tarde el 9 de agosto de 2017 . Pregunto: ¿lo está? 
¿Estará? ¿Cuándo?

Y lo que es más grave, se incumplen y se seguirán incum-
pliendo en 2018 los artículos 9 y 10 de la ley, que se refieren 
a la financiación de las ayudas a los pagos de la factura del 
consumo eléctrico y de medidas de ahorro energético .

¿Se ha creado el fondo valenciano para la eficiencia ener-
gética y de garantía de suministros básicos que establecen 
estos artículos? Porque en el presupuesto de 2018 no hay 
ninguna línea al respecto ni en la sección 16 –la suya, señora 
vicepresidenta–, ni en la sección 8, de vivienda . Han desa-
parecido las ayudas a la pobreza energética . ¡Vaya chasco!, 
¿eh?, señores de Podemos! O ¡vaya tomadura de pelo!

Y, por descontado, son inaplicables los artículos 11 y 12, que 
establecen la tramitación de las ayudas ante las administra-
ciones locales . Si no hay reglamento, si no hay determina-
ción de la documentación a aportar, ¿cómo van a tramitar las 
ayudas los ayuntamientos si ni siquiera saben los requisitos 
para declarar un hogar como vulnerable?

Por todo lo que he expuesto, señora vicepresidenta, es 
necesario saber cuándo van a publicar el reglamento que 
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desarrolla esta ley . O ¿la quieren seguir dejando en papel 
mojado?

Tristemente, ya hemos visto que para ustedes esta ley era un 
mero paripé, una burda manera de callar a Podemos, y parece 
que Podemos se ha dejado engañar . Tiene usted ocasión de 
explicar qué ha hecho y, sobre todo, qué piensa hacer .

Espero que no eche la culpa al gobierno central de haber 
puesto un recurso de inconstitucionalidad contra la ley, que, 
por cierto, con nuestras enmiendas, por cierto –no se ría–, 
por cierto, con nuestras enmiendas hubiera evitado .

Eso, en cualquier caso, señora consellera, ha ocurrido hace 
unas semanas… (Pausa) Espere que me he perdido . (Rialles) 
Eso ha ocurrido recientemente hace unas semanas, pero 
usted lleva diez meses bloqueando la ley por falta de regla-
mento . En la práctica, como si lo hubiera derogado, cosa que 
Podemos propone hacer con su enmienda a la ley de inclu-
sión, que dejaría totalmente descabezada y deshilachada la 
ley de…

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor Casanova .

El senyor Casanova Claramonte:

…pobreza energética –acabo, señora presidenta–, su propia 
ley, su ley estrella, que lo único que parece que han conse-
guido es estrellarla .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Moltes gràcies, senyor Casanova .

Senyora vicepresidenta .

Quan vosté vullga .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyor Casanova, la veritat és que estava molt perplexa 
sentint-lo ací parlant en la interpel·lació perquè no . . ., 
primer, que no m’ha interpel·lat fins al minut huit i mig de la 
seua intervenció, no sabia si estava vosté interpel·lant als 
senyors de Podemos o a mi . I, segon, perquè jo pensava, dic: 
¿no s’haurà adonat este home que el Govern d’Espanya ha 
presentat un recurs d’inconstitucionalitat contra la llei de 
pobresa energètica? (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Señor Castelló, señor Castelló, usted no tiene que interpe-
lar a la consellera . Señor Castelló, señor Castelló, usted no 
interpela .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

¡Home!, és un xicotet detall, és un xicotet detall .

Perquè, mire, senyor Casanova, efectivament, el 3 de febrer 
s’aprova la llei, però el recurs d’inconstitucionalitat no és de 
fa unes setmanes . No, no, No, Mire, abans d’un recurs d’in-
constitucionalitat –jo li ho explique– el Govern d’Espanya el 
que fa és establir una comissió bilateral . Me pareix molt bé, 
senyor Castelló, que vosté ho sàpia . Si vol interpel·lar-me té 
els instruments per a interpel·lar-me . Jo no sé si el senyor 
Casanova ho sap, perquè ha apujat ací a fer una intervenció 
on no sembla que ho sàpia .

I aleshores . . .

La senyora vicepresidenta primera:

¿Pueden, por favor, dejar de hacer comentarios y que la vice-
presidenta contesta con la misma facilidad que ha tenido el 
señor Casanova para hacer su interpelación?

Val . Anem a seguir, senyora vicepresidenta .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyora presidenta .

Aleshores, la llei s’aprova el 3 de febrer, senyor Casanova, i el 
2 de març arriba la comunicació del Govern d’Espanya qües-
tionant dos articles fonamentals d’eixa llei, que són el 3 i el 5 . 
¿Val?

Este govern accepta, com hem fet en totes les comissions 
bilaterals, eixa comissió bilaterals, que se publica en el mes 
de maig i anem a negociar amb el Govern d’Espanya com 
queden eixos articles .

¿Vosté entén que resulta un poc inútil –i com dia el filòsof, 
«los esfuerzos inútiles conducen a la melancolía»–, començar 
un reglament d’una llei que no saps com va a quedar? ¿Vosté 
entén que és absurd començar un reglament si no saps com 
va a quedar la llei? Clar .

I aleshores, nosaltres comencem a negociar amb el 
Govern d’Espanya . Tenim una reunió, no hi ha acord i 
el 3 de novembre, el 3 de novembre anuncien el recurs 
d’inconstitucionalitat que fins ara no tenim notícia que haja 
aplegat formalment, en el mateix consell de ministres que 
decideixen recórrer la llei de funció social de la vivenda .

Per tant, senyor Casanova, ¿com poden vostés interpel·lar 
pel desenvolupament reglamentari d’una llei que vostés, 
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a través del Govern d’Espanya, se volen carregar? És que 
quan vaig vore la interpel·lació, encara no eixia de la meua 
sorpresa .

És més, és molt greu el que vosté ha plantejat ací hui, perquè 
vosté ha dit: «Si mos hagueren aprovat les esmenes, no els 
haguérem recorregut la llei .» ¡Aaah, amigo! ¡Aquí saltó la 
liebre! Vostés el que volen és governar sense tindre la majo-
ria, i per això mos duen totes les nostres lleis (aplaudiments) al 
Tribunal Constitucional . Eixe és el tema, que vostés no tenen 
la majoria i volen governar sense haver guanyat les eleccions . 
(Veus) ¡Ahí salto la liebre!

La senyora vicepresidenta primera:

¡Por favor, por favor!

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusiva:

¡Qué cansinos, Señor! (Veus i rialles)

La senyora vicepresidenta primera:

Senyora Bonig, per favor . (Veus) Senyora Bonig, per favor, 
anem a continuar, anem a continuar . Queden dos punts més 
encara i anem a intentar acabar en esta cordialitat que estem 
portant esta vesprada .

Senyora Oltra, quan vosté vullga .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Miren, si alguna cosa no vaig a ser jo mai ni seré és una 
rebelde sin causa . Jo sempre vaig tindre causa . (Veus i 
aplaudiments)

Per tant, vosté diu . . . (Veus) Senyora Bonig, ¡per l’Amor de Déu, 
calle’s un poquet! No se pot parlar aixina. Vosté diu: «Paper 
mullat .» (Veus) Açò no pot ser...

La senyora vicepresidenta primera:

Senyora Bonig, per favor, és impossible atendre a la senyora 
Oltra . Senyora Bonig, se li sent tot el que diu tot el temps, i 
és impossible . . . (Veus) Senyora Bonig, ¿me deixa que li diga el 
que pense, per favor? Atenga, si vol, a la senyora Oltra . Però, 
en qualselvol cas, no interrompen contínuament amb comen-
taris, perquè resulta molt difícil quan està un ahí concentrar-
se en el que està dient . Me resulta a mi difícil entendre-la i 
escoltar-la . Així que por favor li ho demane . Per favor .

Anem a continuar . (Aplaudiments i veus) Señor Delgado, 
señora Bonig, por favor, vamos a seguir .

Senyora Oltra, ara quan . . . quan vullga .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies .

Mire, no és la primera volta que debatem sobre estes qües-
tions . Ja la senyora Catalá es va interessar per estos temes de 
pobresa energètica . Jo vaig contestar el 27 d’abril de 2016 . 
Els vaig explicar ja que era el primer pressupost del botànic .

Perquè anem al fons de la qüestió . El fons de la qüestió és 
que ací n’hi ha gent que no pot pagar el rebut del subminis-
trament elèctric, el subministrament de gas i el subministra-
ment d’aigua .

Per tant, el primer pressupost del botànic, el de 2016, ja es 
van destinar 3,9 milions d’euros a la lluita contra la pobresa 
energètica, a través de dos línies de subvenció: una de la 
conselleria d’habitatge de 2,5 milions i una de la vicepresi-
dència i Conselleria d’Igualtat i Polítiques Inclusives d’1,4 
milions . L’últim, l’últim pressupost del govern del Partit 
Popular s’havia pressupostat 1 milió d’euros només, front els 
3,9 del govern del botànic . ¿Sap vosté quant van executar, 
tant que els agrada vostés parlar d’execució de pressupos-
tos? 91 .000 euros, un 9% del pressupostat . ¿Com poden criti-
car vostés la gestió d’este Consell quan no varen ser capaços 
d’executar ni el 9% del pressupost de pobresa energètica 
quan vostés governaven?

I li ho dic perquè jo crec que el cinisme té un punt ahí 
d’intel·ligència, és clar, i pot fer fins i tot gràcia –a mi me fa 
gràcia la gent intel·ligent–, però, clar, el cinisme portat a estos 
nivells que vostés vénen ací a interessar-se, i me pregunta 
quan estarà el reglament d’una llei que vostés se volen carre-
gar, sincerament, el que causa no és admiració, és perplexitat . 
Jo estic perplexa davant d’esta interpel·lació seua .

Miren, no és que se deroga la llei, és que nosaltres contra viento, 
marea y Gobierno de España anem a fer polítiques social per a 
protegir a la gent vulnerable, perquè la nostra visió d’esta qües-
tió no és des de les grans empreses d’energia, d’eixes que molts 
dels seus membres estan en els consells d’administració, interes-
sos dels quals vosté volen protegir . . . Quan, per exemple, aprova 
el Govern d’Espanya un bo social, però preservant els privilegis 
de les elèctriques i diu: «I no se tallarà el subministrament, però 
que ho paguen els serveis social .» ¡Genial! Com diuen els direc-
tors dels serveis socials: «¡Genial. El Govern d’Espanya aprova 
el bo, però tenen de pagar-ho els serveis socials dels municipis .» 
¡Sí, senyor! ¿Com s’atrevixen vostés a dir-nos a nosaltres . . .?, quan 
nosaltres les competències als ajuntaments van en la partida 
pressupostària..., quan el govern d’Espanya diu: «Yo invito y tú 
pagas .» (Veus) Aixina és el que fan vostés . No, no és el que fem 
nosaltres, perquè nosaltres hem quadruplicat les línies nominati-
ves als serveis socials, hem multiplicat per quatre –per si no saben 
el que és quadruplicar–, per quatre hem multiplicat les línies als 
ajuntaments, junt amb les competències que van a exercir ara, 
mentres vostés els ningunejaven .

Per tant, mire, el que hem al final arribat a la conclusió és 
que nosaltres anem a protegir a la gent vulnerable, i ho anem 
a fer a través d’uns instrument, que és la renda valenciana 
d’inclusió. I vosté diu: «En el pressupost del 2018 desapa-
reix la línia de pobresa energètica .» Efectivament, senyor 
Casanova, perquè se multiplica per dos, és a dir, el doble, la 
línia per a la renda valenciana d’inclusió, que passa a 88,5 
milions d’euros .
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¿Per què? Perquè nosaltres ja no volem sectorialitzar 
l’empobriment, que no pobresa, empobriment de les famí-
lies i de les persones . Perquè nosaltres volem una única 
ferramenta de lluita contra l’empobriment, que inclou, i per 
això les esmenes de Podemos, inclou el tema de fer front als 
rebuts energètics . I per això s’establixen en les esmenes que 
ja s’han aprovat uns increments per a fer front als subminis-
traments d’energia o d’aigua en una ferrament única .

I sobretot, perquè ¿sap vosté què? El recurs al Tribunal 
Constitucional del Govern d’Espanya, a partir de demà, que 
s’aprovarà la llei de renda valenciana d’inclusió, quedarà, 
eixe sí, en paper mullat . I això sempre és un alegria, senyor 
Casanova . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, vicepresidenta .

¿Des d’ahí, senyor Casanova? ¿D’ací? Molt bé .

Quan vullga, senyor Casanova .

El senyor Casanova Claramonte:

Senyora Oltra, una vegada un amic meu me va dir: «Quan 
discutisques amb un demagog, no te poses a la seua altura 
perquè te guanyarà per golejada .» (Se sent una veu que diu: 
«¡Muy bien!» Veus i aplaudiments)

I, clar, és molt difícil, és molt difícil que vosté . . ., és molt difícil, 
és molt difícil que vosté atenga al que jo li he dit . D’entrada, 
no ha estat atenent-me. No li ho dit al final, li ho he dit en el 
primer full . Ho tinc escrit . Si vol, li ho repetisc .

Però, en qualsevol cas, jo el que li estic preguntat és quan 
estarà el reglament . I això no m’ha contestat . ¿És que no va 
a haver reglament? Perquè li ho raone . Si no n’hi ha regla-
ment, si no n’hi ha reglament, llija’s la llei . . ., o derogue-la del 
tot i ja està . És a dir, ací el que hem de ser és conseqüents . 
Si el que volen és derogar la llei estrella de l’any passat, que 
era, vaja, la llei superestrella del mundo mundial, si vol dero-
gar-la, derogue-la, però és si que lleva els articles 3, 4, 5, 6 i 7, 
que li demanen des de Podemos, la llei no hi ha qui l’agarre, 
ni amb pinces . Perquè seguix dient que ha d’haver en l’article 
2 un desarrollo reglamentario . Per tant, el primer que ha de 
tindre clar és el que vol fer . Va a fer el reglament o no va a 
fer el reglament? Si no el va a fer, va a derogar totalment la 
llei o no? Ho va a integrar en la llei d’inclusió? Que, per cert, 
eixe va ser el meu raonament, senyora Oltra, que vaig tindre, 
el dia que se va debatre ací, en este ple –i no sé si està la 
senyora Andrés per ahí–, eh, vaig dir que la llei era inneces-
sària i era un embolic per als ajuntaments que ens anàvem a 
tirar damunt una cosa més . És que tot cau damunt dels ajun-
taments . Pobres ajuntaments, han d’estar a punt de reben-
tar, eh .

Bé, de totes maneres, quant al tema de la inconstitucionali-
tat, vaig a llegir-li una cosa, eh?, jo sempre porte alguna cosa 
per llegir. Mira, diu, en una cosa que ara li diré el que és: «La 
Llei 24/2015, de 28 de juliol, de la Generalitat de Catalunya, 

de mesures urgents per afrontar l’emergència en l’àmbit de 
l’habitatge i la pobresa energètica es troba en fase de nego-
ciació de conflictes en la comissió bilateral estat-Genera-
litat, per a resoldre els dubtes de constitucionalitat que ha 
suscitat . Seria aconsellable analitzar el recorregut d’aquest 
conflicte per a garantir una major seguretat jurídica del text 
legal resultant .»

Sap el que és això? Sap qui ho firma? Ho firma vosté, ho firma 
vosté, com a secretària del Consell en el dictamen que fa el 
Consell a esta llei . (Aplaudiments) Vostés ja sabien que la llei 
era inconstitucional! És que ja ho sabien! Què m’està contant 
ara a mi? Vostés tiren endavant una llei que, per cert, jo els 
vaig posar la condició per aprovar-la el meu grup si abans, i 
al ser una proposició de llei venia sense cap informe de cap 
tipus, si abans se demanava un informe al Consell Jurídic 
Consultiu que mos traguera de dubtes per vore si estàvem 
aprovant una cosa que ja d’eixida era inconstitucional i no 
van voler, i no van voler .

Per tant, que a estes altures vosté vinga ací a rasgarse las 
vestiduras per la inconstitucionalitat me pareix bastant 
lamentable .

I segona qüestió, perquè li quede clar . Quan jo li dic que en les 
meues, en les nostres esmenes, s’haguera eliminat el recurs 
d’inconstitucionalitat, és perquè s’haguera eliminat la incons-
titucionalitat, no el recurs . (Aplaudiments)

Jo la convide, senyora consellera, que se repasse les meues 
esmenes i vorà com aplicant les nostres esmenes, que vam 
presentar en tot l’esperit constructiu que vam poder i vam 
saber, encara que vosté no s’ho crega,…

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor Casanova .

El senyor Casanova Claramonte:

 . . .eh?, –acabe– amb eixes esmenes, no haguera hagut ninguna 
invasió de la legislació estatal en matèria del sector elèc-
tric, que és la raó per la qual els han presentat el recurs . 
(Aplaudiments) La convide que ho mire i vorà, no és perquè jo 
haja parlat amb ningú, pobre de mi, . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

El senyor Casanova Claramonte:

 . . .si jo no aplegue a Madrid, ja .

Gràcies .
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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Casanova . (Aplaudiments)

Senyora consellera, vicepresidenta . Quan vullga .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyora presidenta .

Mire, ahí ja ha saltat la llebre una altra volta . Clar, perquè 
nosaltres el que volíem era una llei per a protegir les perso-
nes de l’empobriment i, en eixe cas, de l’empobriment ener-
gètic . Vostés volen una llei que protegisca les elèctriques . 
Eixa és la gran diferència . (Aplaudiments) Com si les grans 
elèctriques necessitaren protecció! Com si les grans elèctri-
ques necessitaren protecció!

I vostés . . ., el fet que no se puga tallar la llum, l’aigua o el gas 
a una família empobrida, com que molesta a les elèctriques, 
(veus) a vostés els molesta també .

Aleshores, acceptar les seues esmenes perquè les elèctriques 
seguisquen fent el que els dóna la gana, (veus) aleshores…

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor Casanova, per favor! Senyor Casanova, vosté ha 
acabat la interpel·lació! Deixe que la consellera acabe també, 
per favor, senyor Casanova .

Anem a continuar .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Jo sí que sé del que estic parlant, entre d’altres coses 
perquè el criteri del Consell, el criteri del Consell va tindre 
en compte els antecedents, i després del criteri del Consell 
se van aprovar una sèrie d’esmenes que salvaven la qües-
tió de la inconstitucionalitat . Però ací no és una qüestió 
d’inconstitucionalitat el que està en joc; és una qüestió de 
voler governar sense tindre majoria, que és el que vostés no 
se resistixen a estar en els bancs de l’oposició on els ha posat 
el poble valencià . I ahí ve tot el problema .

I no només a nosaltres . Si és que el Govern d’Espanya a 
què es dedica? A intervindre els comptes de Madrid, de 
l’Ajuntament de Madrid, quan volen fer inversions socials, 
quan han baixat el deute (aplaudiments) i quan han controlat 
el dèficit. A què se dedica el Govern d’Espanya? A través del 
Tribunal Administratiu Central, a tombar les clàusules socials 
de contractació pública, com els de l’Ajuntament de València, 
que tracten d’impedir els talls de llum a les famílies sense 
recursos . A això se dedica el Govern d’Espanya!

L’Ajuntament de València fa una contractació amb clàusu-
les socials que diuen, oiga, no li poden tallar vostés la llum 
a les persones amb vulnerabilitat social . I què fa el Govern 
d’Espanya? Tombar-ho, tombar-ho! Què fa el Govern 

d’Espanya amb la Llei de funció social de la vivenda? Portar-la 
a recurs d’inconstitucionalitat . Per què? Perquè el que vol és 
garantir el dret a la vivenda . I què volen garantir vostés? El 
privilegi d’especulació en la vivenda i el negoci en la vivenda .

I per això, senyor Casanova, per això, per ací se dividixen les 
aigües . Clar que sí! I no se deroga, eixos articles no se dero-
guen . S’han assumit a través de les esmenes en la Llei de 
renda valenciana d’inclusió, perquè d’això es tracta . I ahí 
és on s’establiran les vulnerabilitats . I quedarà una part, 
quedarà una part, competència de la conselleria d’economia 
sostenible, que és el pla de microeficiència, i això anirà per 
un altre costat . Però ja sabrem com se fa la determinació de 
la vulnerabilitat, perquè això ja ho establix la Llei de renda 
valenciana d’inclusió, que jo els convide que demà la voten, 
amb alegria, i se posen al costat de les persones més vulne-
rables i no se posen sempre del costat dels que més tenen 
perquè seguisquen tenint més . (Aplaudiments)

Per tant, me pregunta, me pregunta, no obstant, jo li puc dir 
totes les reunions que hem fet precisament per al desenvolu-
pament reglamentari per si hi havia algun acord en la comis-
sió bilateral . I s’han reunit les diferents direccions gene-
rals de les conselleries, la Direcció General d’Inclusió, amb 
habitatge, amb relacions amb l’estat i la UE, amb comerç, 
amb indústria i energia, amb l’advocacia de La Generalitat, 
amb responsables d’administracions locals, Diputació de 
València, Ajuntament de València, Ajuntament de Castelló, 
Ajuntament d’Alacant, Ajuntament d’Elx, en distintes dates 
que no me dóna temps a dir-li; amb els grups parlamentaris 
que van mostrar interés: Compromís, PSPV i Podemos; amb 
representants dels sectors afectats, Unió de Consumidors, 
federació de cooperatives elèctriques i amb el govern 
de l’estat en la comissió bilateral, per si encara el Govern 
d’Espanya entrava en raó .

Ara ja han aprovat el recurs d’inconstitucionalitat . Però 
no patisca, nosaltres seguirem protegint la gent a través 
de la Llei de renda valenciana d’inclusió, a través de 88,5 
milions d’euros que anem a destinar l’any que ve en el pres-
supost del botànic per a lluitar contra l’empobriment, també 
l’empobriment energètic .

Vostés, del costat d’uns pocs . Nosaltres del costat de la gran 
majoria, sobretot d’aquells més vulnerables .

Moltes gràcies, senyoria . (Aplaudiments i veus)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Oltra .

Interpel·lació pel procediment especial d’urgència a la 
consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi Climàtic i 
Desenvolupament Rural, senyora Elena Cebrián Calvo, sobre el 
projecte de la conselleria per a resoldre la situació de sequera 
extrema en què es troba la Comunitat Valenciana, que formula 
la diputada senyora Beatriz Gascó Verdier (GP Podemos-Podem) 
(RE número 83.674)


